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edna od najtežih željezničkih
nesreća u povijesti dogodila se u

tunelu El Toro u Španjolskoj 3. siječnja
1944. godine. Poginulo je više od pet
stotina ljudi.

Dugačak putnički vlak imao je lokomotive
na oba kraja. Upravo toga dana kada je
vlak ušao u tunel El Toro, prednja lokomotiva je zakazala. Kada se prednja
lokomotiva zaustavila, strojovođa u stražnjoj lokomotivi pokrenuo je svoju
lokomotivu da izvuče vlak iz tunela. Međutim, u isto je vrijeme prvi strojovođa uspio
pokrenuti prednju lokomotivu i pokušao nastaviti put. Nijedan strojovođa nije imao
nikakvu komunikaciju s drugim. Obojica strojovođa mislila su da jednostavno
trebaju više snage. Nastavili su vući u oba smjera nekoliko minuta. Stotine putnika
ugušilo se u tunelu od trovanja ugljikovim monoksidom jer vlak nije mogao odlučiti
kamo da ide.

J

PREVISE STROJOVODA

PRIMJENA
Ljudi u tom vlaku umrli su jer je vlak imao jednog strojovođu viška.
Mnogi se od nas muče kojim putem ići u životu – k Isusu ili ostati u
svojim grijesima. Zbog ove neodlučnosti možemo propustiti
najvažnije odluke u svojem životu. Ponekad mislimo da možemo ići u
oba smjera, ali ne možemo. Ne možemo služiti Bogu i đavlu
istodobno. Isus nas je upozorio protiv pokušaja da živimo dvostrukim
životom: “Nitko ne može služiti dvojici gospodara.” (Matej 6,24a)

Prevela: Tünde Torma
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ad govorimo o ljudskoj spolnosti, često u našoj
kršćanskoj sredini ta riječ ima nekakav negativan
prizvuk. Sukladno činjenici da pad morala znači i pad
društva, moramo priznati da je naše društvo uvelike

izgubilo istinske moralne vrijednosti, među kojima je i
spolni moral. Kada se malo bolje okrenemo oko sebe,
uviđamo da smo
zatrpani raznim
oblicima raklamiranja
koji vrlo često
nepotrebno sadrže
aluziju na spolnost, a u
našim trgovinama je
sve teže pronaći
pristojnu odjeću. Mediji
su s jedne strane
pretrpani slučajevima
spolnog zlostavljanja,
uznemiravanja i spolno
devijantnog ponašanja,
dok nam s druge strane
ti isti mediji prikazuju
različite filmove i
serijale u kojima se
promiče ljudska
spolnost oslobođena
bilo kakvih
“konvencionalnih
građanskih spona”
poput braka i
odgovornog spolnog
ponašanja u zakonskim okvirima. Spolno ponašanje koje se
nakada vrlo cijenilo, poput djevičanstva prije ulaska u brak,
danas je postalo predmetom sprdnje i ismijavanja.
No, je li spolnost zbilja nešto negativno? Nikako! Spolnost je
Božji dar nama ljudima. Spolna intimnost između muža i
žene je veliki blagoslov ne samo zbog tjelesne intimnosti,
nego i socioemocionalnog
povezivanja, prisnosti i vjernosti. “Zato
ostavlja muž oca i majku i prianja za
ženu svoju, i budu jedno tijelo.”
(Postanak 2,24) Takvo zdravo
poimanje spolnosti utječe na naš
spolni razvoj i spolnu identifikaciju te
razvoj našeg spolnog morala, potiče
nas na kršćansku uzdržljivost i
sukladno tome utječe na naše
odgovorno i zdravo spolno ponašanje.

K
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jerujem da se svi sjećate dva austrijska
slučaja spolnog zlostavljanja. Slučaj
Natasche Kampusch, koji se i ovih dana
ponovo povlači po medijima, te slučaj

Josepha Frizla, koji je svoju kćer dvadeset i četiri
godine držao u skrivenim prostorijama
obiteljske kuće te je sve te godine spolno
zlostavljao. S njim je rodila sedmero djece koji su
izišli iz tih prostorija prvi put nakon što je slučaj
otkriven.

Svi smo zgroženi kada čujemo za ovakve
slučajeve. Neki od nas misle kako se nešto slično
ne događa u Hrvatskoj te se ne moramo nešto
pretjerano brinuti, dok su drugi uplašeni i
panično reagiraju. Ni jedna ni druga reakcija nije
dobra. No činjenica jest da su slučajevi spolnog
zlostavljanja ovdje u Hrvatskoj naša
svakodnevica, i ukoliko pratite dnevne novine
nerijetko ćete naići na članak o toj tematici i
novim slučajevima.

Sljedeći članak pokazat će nam osnovne
informacije o spolnom zlostvljanju djece te nam
ukazati na moguće simptome zlostavljanja i,
nadam se, senzibilizirati nas na potrebe drugih,
posebice djece.

Što je to spolno zlostavljanje djece? Iako se
danas istraživanje, dijagnostika i tretman
seksualnog zlostavljanja stalno razvija, ne postoji
egzaktna deVnicija koja ne izaziva polemiku. No
postoje pokušaji koji su vrlo blizu
općeprihvaćenoj i važećoj deVniciji. Ukratko
rečeno, spolno zlostavljanje djece je svaka
spolna radnja koja se poduzima na ili pred
djetetom protiv njegove volje, ili na koju dijete
ne može zdravorazumski pristati zbog tjelesne,
psihičke, kognitivne ili jezične nezrelosti.
Zlostavljač koristi svoju poziciju moći i autoriteta
kako bi zadovoljio svoju pohotu na štetu djeteta.

Ukoliko ne govorimo o egzaktnim brojkama,
možemo reći da su u oko 90% slučajeva
zlostavljači muškarci i oko 10% žene, s tim da se
broj žena zlostavljača povećava. Oko jedne
četvrtine zlostavljača dolazi iz užeg obiteljskog
kruga, dakle zlostavljači su očevi, djedovi, braća.
Jedna polovina zlostavljača dolazi iz kruga
rodbine i poznanika; stričevi, ujaci, učitelji,
treneri, susjedi, obiteljski prijatelji, svećenici. Mali
broj zlostavljača su stranci i osobe nepoznate
žrtvi. Kroz svoje strategije približavanja žrtvi i
održavanja zlostavljanja u tajnosti, zlostavljači su
vrlo lukavi i manipulativni te ih je stoga puno
teže otkriti. No ukoliko i zapazimo radnje koje
ukazuju na zlostavljanje, rijetko ih kao takve
percipiramo s obzirom da su zlostavljači
uglavnom netko koga znamo, bliske osobe
nama ili djetetu.

Kako prepoznati spolno zlostavljanje djeteta? Ne
postoji nekakav popis simptoma koji bi olakšao

SPOLNO
ZLOSTAVLJANJE

-- Slavica Marčeta --
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prepoznavanje i otkrivanje spolnog zlostavljanja,
no postoji puno indikacija koje pomažu u
njegovom prepoznavanju. Tu su primjedbe
drugih ljudi, poput liječnika, učitelja, odgajatelja,
teta u vrtiću, rođaka, susjeda, koji su primjetili da
se s djetetom nešto događa. Zatim je tu
ponašanje same žrtve. Zanimljivo je da
istraživanja pokazuju da gotovo ne postoji
razlika u simptomatologiji između dječaka i
djevojčica. No činjenica jest da oko 40%
zlostavljane djece ne pokazuju nikakve
promjene u ponašanju zbog zlostavljanja.

Stoga je jako važno ozbiljno uzeti u obzir
sljedeću simptomatologiju: 1.
Samoozljeđivanje: ugrizi, ogrebotine, čupanje
kose, guranje predmeta u vaginu ili rektum,
agresivno ponašanje, tučnjava, opekline,
porezotine, konzumiranje alkohola i droga,
pokušaji samoubojstva. 2. Bolesti, ozljede,
bolovi: zarazne spolne bolesti, analne, oralne ili
vaginalne ozljede, upale, rane, kronični vaginalni
iscjedak, upale mokraćnog mjehura bez
organskog uzroka, različita psihosomatska
oboljenja. 3. Psihički simptomi: depresije,
dugotrajni poremećaji spavanja, gubitak
zanimanja, poremećaji u radu i učenju, gubitak
teka, razmišljanja o samoubojstvu i pokušaji
samoubojstva, agresivno ponašanje prema sebi
i drugima. 4. Spolno ponašanje: napadne i
prisilne spolne igre s drugom djecom,
opetovano pokazivanje genitalija, crtanje likova
s izraženim spolnim organima, prostitucija,
slikanje za pornografske časopise. 5. Razvoj
ponašanja uopće: regresija, rano sazrijevanje i
ponašanje, jak osjećaj odgovornosti i
preuzimanje odgovornosti, poricanje, gubitak
nadzora, ispadi, sukobi sa zakonom, poremećaji
učenja i slično.

Medicinska dijagnostika često sama po sebi nije
dokaz spolnog zlostavljanja. Rezultati velikog
broja istraživanja pokazuju da kod oko 50%
zlostavljanih djevojčica i 53% zlostavljanih
dječaka njihovo tjelesno stanje organizma
izgleda sasvim uobičajeno. Samo 3-16% svih
žrtava spolnog zlostavljanja imaju speciVčne ili
dijagnostičke nalaze. Nedostatak tjelesnih
simptoma, s druge strane, ne isključuje spolno
zlostavljanje. Stoga je multiprofesionalna
suradnja od velike važnosti.

Postoje također i znakovi koji se u slučaju
spolnog zlostavljanja uvijek iznova ponavljaju i
oni su sljedeći: Povlačenje: dijete se povlači od
svih ljudi koji mu nešto znače, u početku zbog
straha od pitanja o eventualnim promjenama
kod djeteta. Zatim je tu strah da ta osoba želi
nešto više od prijateljstva, te strah od
zlostavljanja od strane druge osobe koja djetetu
nešto znači i bliska mu je. Izvanjski izgled:
dijete je vrlo zapušteno. Ono se pokušava
poružniti i učiniti zlostavljaču manje privlačnim

tako što nosi veliku i široku odjeću. Svakodnevna
osobna higijena se vrlo uočljivo zapostavlja.
Djetetu se u glavi vrte misli da će ga zlostavljač,
ako nije lijepo i atraktivno, možda ostaviti na
miru. Zatvorenost: dijete više ne priča što je
radilo ili kakav je bio njegov dan. Umjesto da
razgovara s roditeljima, ono se zatvara u sebe i
svoju sobu po cijeli dan. Često je mislima
odsutno, ne prati zbivanja oko njega. Skrivene
poruke: dijete pokušava kroz svakodnevne
sitnice potaknuti i pokrenuti sugovornika ili
osobu od povjerenja na razmišljanje, a da ne
mora reći nešto o zlostavljanju. Postavlja pitanja
o spolnim radnjama koje uopće još ne bi trebalo
poznavati. Odbija nekamo ići gdje je prije išlo i
nada se da će ga netko pitati zašto. Poremećaji
spavanja: zlostavljano dijete nema toliko strah
od noći, zato što je eventualno zlostavljano
noću, nego od noćnih mora kada zaspi od kojih
može pobjeći samo ako ne spava. Gubitak
učinkovitosti: školski uspjeh je sve lošiji. Dijete
ne želi ići u vrtić ili na slobodne aktivnosti u
kojima je prije rado sudjelovalo. Žrtve se sve
vrijeme bave mislima kako izbjeći sljedeće
zlostavljanje i ne žele gubiti svoje dragocjeno
vrijeme na nešto poput škole ili sporta.
Nježnosti: maženje, draganje i dječji poljupci
postaju sve rjeđi, dok potpuno ne prestanu.
Djetetu koje je zlostavljano sve se nježnosti
gade. Dijete ne želi ni prema kome više biti
ljubazno ili mu dati poljubac. Strah: dijete se
boji određene osobe, ne želi više govoriti o njoj,
ne želi joj više prići. No dijete nam neće reći da
ga osoba XY zlostavlja, nego će tražiti izgovore
kako da tu osobu ne susretne i ne ostane
nasamo s njom.

Svi ovi simptomi mogu, ali ne moraju biti
pokazatelji spolnog zlostavljanja. No mogu
ukazivati na neki drugi oblik zlostavljanja ili
problema koje dijete ima. Namjera ovog članka
je potaknuti svakoga od nas da ima više
obazrivosti i osjetljivosti prema osobama oko
nas, posebice prema djeci, kako bismo ih zaštitili
i osigurali im lijep, prirodan razvoj i sigurno i
sretno djetinjstvo.



[ 6 ] Odjek | 119 | siječanj - veljača 2013.

Nešto nije u redu s našim svijetom
Učenik osnovne škole pripremao se jednog
poslijepodneva za pisanje domaće zadaće.
Budući da mu je bio potreban prikladan
uvod, zaputio se majci koja je u kuhinji
pripremala večeru.

Bez posebnog uvoda dječak ju je, kao grom
iz vedra neba, upitao: “Mama, kako sam
rođen?” Majka je očekivala kako će joj sin
jednog dana postaviti ovakvo pitanje o
ljudskom podrijetlu, ali u ovome trenutku
nikako nije bila spremna razgovarati o
pticama i pčelama. Da bi ga se riješila,
odgovorila mu je poznatom uzrečicom:
“Donijela te roda!”

Dječak se potom zaputio u dnevnu sobu
gdje je našao baku udubljenu u pletivo.
Ponovno, bez upozorenja, postavio je
pitanje: “Bako, kako je rođena moja mama?”
Baka, koja je pripadala ostatku
viktorijanskog doba, nije željela opširno
odgovarati na ovakvo pitanje pa je hitro
odgovorila: “Dijete moje, tvoju je mamu
donijela roda!”“Ali, bako” — dječak je bio
uporan — “kako si ti rođena?”“I mene je
donijela roda!” — određeno je odgovorila
baka.

Pošto je čuo ove odgovore, dječak se vratio
za svoj radni stol, uzeo olovku i počeo pisati
zadaću: “U našoj obitelji već tri naraštaja nije
bilo normalnog porođaja...”

Vječita tabu tema — ljudska
seksualnost
Kada je čovjek odlutao od Stvoritelja, u
određenom smislu seksualnost se
nametnula kao božanstvo! Iskrivljena
seksualnost postala je božanstvo!

O tome svjedoči Noino doba i uzrok potopa.

U starim mnogobožačkim civilizacijama,
postojale su božice koje su gotovo odreda
bile prostitutke. Vršila se i sveta prostitucija s
hramskim prostitutkama! Kakav obrat! Sveta
prostitucija. Ljudi znaju izmisliti neshvatljivu
glupost. To je klanjanje nagonu bez razuma,
bez načela.

Tako smo došli i u ovo naše doba, u kojem se
neki hvale postignutim stupnjem
liberalnosti u seksualnim odnosima i
demokratičnošću društva. Tako danas
možemo u medijima pročitati da postoji:

-- mr. sc. Ivan Đidara --
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1. “Sveta prostitucija”
2. Maloljetnička prostitucija (čak?!)
3. Studentska prostitucija
4. Elitna prostitucija
5. Profesija od povjerenja (tako prostituciju

nazivaju u Kini)
6. Prostitutke otvaraju obrt u Nizozemskoj

(i plaćaju porez na promet!)
7. Božice staroga svijeta gotovo su odreda

prostitutke
8. Ženske i muške prostitutke
9. Najstariji zanat na svijetu (skriveni naziv

za prostituciju)
10. Homoseksualci, lezbijke i pedofili koji

prakticiraju neprirodan seksualni odnos
(ma koliko se trudili objasniti da je to
samo “drugačiji” pristup). Nije potrebno
naglašavati da takva praksa vodi u
samouništenje. Kršćani ne bi trebali takve
osobe osuđivati ni napadati. Ni fizički niti
verbalno. To bi bilo necivilizirano i
licemjerno. Svatko će snositi posljedice
svojega izbora — i zdravstvene i duhovne
i duševne. Isus nikoga ne odbacuje. On
traži da svi koji žele, žive prirodno. A zna
se da to nije prirodno. Takav stav zastupa
Biblija.

Obitelj, djeca i seksualni odgoj
Djeca bi trebala primiti sve bitne informacije
u domu. Roditelji bi trebali biti educirani da
postupno, prema uzrastu, educiraju svoju
djecu i o ljudskoj seksualnosti. Tinejdžerima
bi svakako trebalo objasniti što je ljudska
spolnost; to nije igranje s lutkom. Kad se
dijete naigra, baci je. Ni brak ne
podrazumijeva samo spolnost. Spolnost je
dio braka. Spolnost nije za djecu. Samo
psihički, fizički i duhovno zrele osobe smiju
stupiti u brak i samim tim i u spolne odnose.
To je biblijski koncept. Zašto?

Ti si unikat! Ti si dragocjen/a. Ako vjeruješ u
Stvoritelja, On želi da budeš sretan/na. Ti
trebaš voljeti samo jednu osobu u braku i
jedna osoba samo tebe. Kako je svijet pun
nesretnih brakova, nesretne djece, a
najčešće zato što je jedna strana u braku
nevjerna! Pati li druga strana, to se odražava
na djecu i njihovu budućnost. Dakle,
seksualnost je samo za brak. Adam je dobio
jednu ženu i Eva jednoga muža. To je biblijski
koncept. Koliko njih to danas zna? Koliko njih
se toga pridržava? Maaaalo! Koliko njih snosi
posljedice divlje liberalizacije seksualnosti?
Puuuno!

Vjerojatno nijedna tema u ljudskom društvu
nije tako banalizirana, zlorabljena i ogoljena
kao seksualnost! Tako je bilo kroz povijest, a
eskalira u posljednje vrijeme.

Mama, trudna sam
Kako je strašno kada dijete od 15-16 godina
kaže: “Mama, trudna sam.” Što učiniti? Nije
zrela za mamu, nije zrela za ženu. Nije za
pobačaj. Jer ona bi se još igrala, smijala,
putovala, postigla neku karijeru... Ovako, sve
je upropašteno. Kao kad se razbije kristalna
vaza. Možemo pomno skupiti komade i
zalijepiti ih. Ali to nikada više neće biti
savršena kristalna vaza. A sa psihom koja je
teško ranjena daleko je teže nego s
razbijenom vazom.
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Pa što ćemo sada?
Ako si roditelj, ako nisi davao informacije o
seksualnosti svojem djetetu/djeci, odsad to
svakako trebaš činiti. Jer doći će drugi koji će
im napuniti glavu nekim drugim idejama.
Ako si tinejdžer/ica, ako si počeo/la slušati o
seksualnosti ili si se čak upustio/la u spolni
odnos, znaj da trebaš pravu informaciju. Bez
obzira na današnju provalu neshvatljivog
liberalizma koji nudi takozvanu slobodnu i
odgovornu seksualnost — što
podrazumijeva uporabu zaštitnih sredstava
protiv trudnoće i spolnih bolesti, liječničke
preglede... ti trebaš biti svoj/svoja. Nemoj
imati udjela u tome. Negativne posljedice
vidljive su na svakom koraku. Kad “pukneš”,
više nisi savršena kristalna vaza.

Samson i Dalila
U Bibliji stoji da je Bog
uredio da “sve ima
svoje vrijeme” i da je
sve “prikladno u svoje
vrijeme”. Tako i
seksualnost ima svoje
vrijeme. U Dalmaciji su
stari govorili: “Pamet
vitri do dvadeset i tri.”
Što prema ovoj staroj
mudrosti znači da se
pamet provjetrava,
osoba sazrijeva do 23
godine. Mladi nisu
spremni psihofizički za
seksualnost jer nisu još
završili školovanje,
nemaju zvanje,
sredstva i uvjete za
život i nisu spremni
ponijeti odgovornosti
koje iz toga proizlaze.
A što se tiče vjernika,
oni znaju da će proći
kao Samson i Dalila
ako se upuštaju u
spolne odnose izvan
braka. Ovdje je riječ o
vjernicima koji znaju za
ta načela. Je li uopće
realno očekivati da će
se mladež u
odrastanju,
sazrijevanju kao i u
zrelim godinama
pridržavati tih načela, u

ovom slučaju suzdržavati od seksualnih
odnosa izvan braka? Ovisi o odgoju i o tome
kome daju intervju: novinaru ili Bogu.

Zato nemoj uopće računati na onu staru
“nisam znao!” jer to, kako i sam/sama znaš,
ništa ne pomaže. Posljedice su neumoljive i
tvrdoglave. Budi sretan/na u svojoj mladosti
ako radiš sukladno vječnim načelima. To se u
konačnici uvijek isplati. Budi primjer svojoj
sredini. Nemoj reći: “Pa tko se još toga (tih
Božjih načela) drži?”To nije bitno. Bitno je da
ih se ti držiš. Dakle, sve u svoje vrijeme. Djeca
se trebaju igrati (ne eksperimentirati sa
seksualnošću), a zrele osobe trebaju nakon
odabira religije, stečenog zvanja, zaposlenja
i osiguranih uvjeta za život tražiti svog/svoju
ljubav i u braku ostvarivati odgovornu
seksualnost. Ovo je govor logike i razuma.
Nagoni moraju biti pod nadzorom razuma.
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Većina vas vjerojatno je već upoznata s internetskom evangelizacijom Potraga
koja se održava u zadnje vrijeme. Gdje i kada? U cijeloj Hrvatskoj i uvijek u isto
vrijeme! Prate je stotine gledatelja u Hrvatskoj, ali i izvan nje. Kako je došlo do
samog projekta i kako se u njemu snašao mladi govornik Anton Matej Lukšić,
donosimo u sljedećem razgovoru.

MolIMo te da NaM Se PredStavIš.

Lijep pozdrav svima. Zovem se Anton Matej i trenutačno sam pastor crkava Zagreb Centar i
Karlovac. Odakle dolazim? Rođen sam u Sarajevu, djetinjstvo sam proveo na Braču, odrastao
u Koprivnici, studirao u Maruševcu, a stažirao u Rijeci – dosta komplicirano. Prije skoro četiri
mjeseca u službi Bogu pridružila mi se i moja supruga Ana. Drago mi je što sam od Boga
dobio pomoćnika u Njegovom djelu.

Potraga za novim početkom – behind the scenes
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već Par tjedaNa GledaMo te
Na evaNGelIZaCIjI PuteM
INterNeta. KaKo je došlo do

te Ideje?

Ideja je došla od strane Jadranske unije.
Želja je bila da Božja riječ, istina, zasja u
domovima ljudi diljem Hrvatske, a sada
vidimo i šire. Razmišljalo se na koji način
upotrijebiti najsuvremenije medije i
ostvariti prijateljstvo sa što većim brojem
ljudi; tako je nikla Potraga.

KaKo Se oSjećaš u uloZI
jedNoG od GlavNIh
GovorNIKa u toM ProjeKtu?

Hvala Bogu što uopće imam priliku raditi za
Njega, a pogotovo na ovaj način. Mogu reći
da se Srećko i ja osjećamo dosta dobro,
iako ovakav tempo nitko nije očekivao.
Glavna briga je kako što jasnije predočiti
biblijske istine o Bogu.

BudućI da IZ tjedNa u
tjedaN Sve vIše ljudI PratI
PotraGu, MoraM te PItatI

IMaš lI treMu Kada StaNeš Pred
KaMere ZNajućI da te Gleda PuNo
ljudI?

Imam. Iako nam je Branko nalijepio veliki
žuti smiley ispod kamere za prvi put, nije
pomoglo. Mislim da je trema nužna i
pozitivna u svakom slučaju jer nas drži u
stanju pripravnosti i koncentracije. Iskreno,
nisam bio navikao na kamere i još uvijek se
prilagođavam. Nekako sam uvijek bježao od toga kada god sam mogao. Hvala Bogu, polako
se navikavam pratiti pet stvari istodobno. Najteže je što nema ljudi kojima se obraćaš, nego
govoriš u staklo kamere tako da, uz sve ostalo, umjesto kamere trebaš zamisliti lica ljudi
kojima govoriš.

KaKo Su IZGledale PrIPreMe Za SNIMaNja I PoStavljaNje SaMoG
StudIja, BudućI da je ovo PrvI taKav ProjeKt u hrvatSKoj?

Postoje razne faze razvoja emisije. Iza svega ovoga stoji cijeli tim ljudi. Tehničare, osobe u
kontaktnom centru i za opremanje studija, voditelje programa, informatičare, kamermane,
kolege pastore, sve njih ovim putem treba pohvaliti. Bilo je noći kad se spavalo jako malo... ili
nikako. Iako ima tehničkih problema, tim se vrlo dobro snalazi u raznim situacijama. Studio je
nastajao s vremenom, malo-pomalo, kako su se rađale ideje. Dobili smo i par uputa od ljudi
koji se profesionalno bave scenom i kostimografijom kako da učinimo neke stvari. U svemu
tome moglo se vidjeti veliko Božje vodstvo. Ipak je to Njegov projekt.

IMaš lI KaKvu PovratNu INforMaCIju KaKo Su Se SNašle oSoBe Koje
Se INače Ne KorISte račuNaloM, alI Su voljNe PratItI PotraGu?

Uglavnom su tu mješovite skupine, tako da oni koji se koriste internetom pomažu drugima u
praćenju Potrage. Ima i starijih koji su vrlo dobro upućeni u tehniku. Uglavnom, mislim da se
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svi dobro snalaze, a mi mlađi smo uvijek tu da omogućimo gledanje ako
što “zaškripi”.

što ovaj ProjeKt čINI PoSeBNIM, I KaKo oN Može
NaveStI ljude da učINe ProMjeNu u SvojeM
žIvotu, da PočNu žIvjetI Na NovI NačIN?

Mislim da je svaki projekt i svaki napor vrijedan i poseban. Ovaj je
poseban po tome što je usmjeren prema internetskoj publici. Online emisija
i to uživo nešto je što dosad nismo imali u Hrvatskoj. Ljudi mogu slušati i gledati
osnovne biblijske istine na svojem jeziku i započeti, ili produbiti, potragu za Bogom. Tu je
također i mreža malih skupina koje se sastaju u domovima širom zemlje. Oni koji žele, a sami
su, mogu se prijaviti i pridružiti nekoj skupini u svojem ili obližnjem mjestu. Ljudi otvaraju svoj
dom kako bi se družili međusobno i s Bogom uz Njegovu Riječ. Zar nije to smisao kršćanstva?
Biblijska istina pokreće ljude na promjenu života. Kada upoznamo Isusa Krista kako Ga prije
nismo upoznali, a to se redovito događa, i kad vidimo koliko je On, Bog, učinio za nas, tada se u
nama rađa želja da Ga upoznamo do kraja. A to nas vodi k vječnoj potrazi.

Koje Su PredNoStI taKvoG NačINa evaNGelIZIraNja?

Prednosti su velike. Ljudi ne moraju dolaziti na predavanja na neko određeno mjesto, već sve
mogu pratiti iz udobnosti svojeg doma u društvu obitelji i prijatelja. U ovome je budućnost.
Tek smo počeli i to sada treba nadograđivati. Baš mi danas Srećko kaže kako je predivno to što
ne znamo tko će sve pogledati našu emisiju i u čije će sve domove doći istina o Bogu. Nadamo
se da ćemo to vidjeti jednog dana. Jedno je sigurno: da će se “ova Radosna vijest o Kraljevstvu
propovijedati po svemu svijetu, svim narodima za svjedočanstvo, i tada će doći svršetak” (Mt
24, 14). Zaista je lijepo biti dijelom Božjeg plana.

IMaš lI NeKIh PoSeBNIh ISKuStava otKad Sudjeluješ u PotraZI?

Prvo, veliko je iskustvo gledati kako Bog uređuje stvari počevši od tema pa do najsitnijih
detalja. Ovaj projekt je veći od nas i bez Njegove pomoći mi ne bismo uspjeli. Za vrijeme
pripremnog prijenosa, trebao sam imati propovijed. Sve je bilo spremno i imao sam veliku
tremu. Imao sam osjećaj da ja to ne mogu i da je to previše za mene. Ali baš prije nego što ću
doći na red, javila se jedna skupina preko Skypea i oni su pročitali moj najdraži redak iz Jošue
1,9. To nije bilo slučajno... Osjetio sam ohrabrenje i sigurnost. Također za vrijeme drugog
prijenosa, nakon što smo se pomolili, osjetio sam izuzetno velik mir koji je bio prisutan sve do
kraja emisije. Bog nas hrabri i daje nam pobjedu ako se molimo, radimo i borimo da
pomognemo ljudima oko sebe i donesemo im ovu Radosnu vijest o jednom jedinom
Spasitelju, Isusu Kristu.

što NaM Možeš PoručItI u veZI S PotraGoM?

Pozivam sve da se ujedinimo oko ovog projekta jer on ovdje neće stati. Slijedi nastavak. Mi
tuđe spasenje moramo željeti kao i svoje. Zbog toga trebamo uložiti svoje vrijeme i talente i
tražiti prilike da progovorimo ljudima o Bogu. Bog nas poziva u svoju službu. Svatko od nas
može učiniti mnogo,to nije upitno. Pitanje je samo želimo li mi to. Rad za Boga donosi veću
radost i ispunjenje nego bilo što drugo na svijetu. Pozivam sve da se uključe ozbiljnije u
Kristovu misiju jer ćemo jednog dana zbog toga imati veliku radost.

Ako još niste, obvezno se uključite u ovu internetsku evangelizaciju. Teme su iz
tjedna u tjedan sve zanimljivije, a ako ste slučajno propustili neku epizodu, možete
je pronaći na stranici Potrage i ponovno pogledati. Potragu možete pratiti svakog
petka i nedjelje u 19 sati na www.potraga.com.hr. Sigurni smo da će vam u vaš
dom unijeti ohrabrenje, radost i nadu za nadolazeće dane.
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Teološki Od(s)jek

Izbor bračnog druga
Ima li Bog osobu za mene?

“Kako je slatka ljubav tvoja, sestro moja, nevjesto! Slađa je ljubav tvoja od vina,
a miris ulja tvojih ugodniji od svih mirisa. S usana tvojih, nevjesto, saće kapa,

pod jezikom ti je med i mlijeko, a miris je haljina tvojih kao miris libanski.
Ti si vrt zatvoren, sestro moja, nevjesto, vrt zatvoren i zdenac zapečaćen.”

(Pjesma nad pjesmama 4,10-12)

ladi ljudi vole maštati o svojem
budućem bračnom drugu. Ne
samo zbog kulture u kojoj živimo i
u kojoj smo svakodnevno

bombardirani seksualnim porukama preko
medija, već smo i genetski predodređeni da
nas u tinejdžerskoj dobi počinje zanimati
suprotni spol. Mladi se prije ili poslije nađu
pred pitanjem izbora bračnog druga.

Uglavnom bi svi željeli da ta osoba ima
određeni izgled, manire i životnu stabilnost
koja će jamčiti trajnu bračnu sreću. Lista
poželjnih karakteristika može ići u nedogled.
Zna se dogoditi da oni koji svoju listu nisu
spremni smanjiti ostanu sami do kraja
života, jer savršenu osobu iz svojih snova ne
mogu nigdje pronaći.

Kod nas koji vjeru uzimamo za ozbiljno,
dodatno se u ovo pitanje miješaju
potpitanja: Ima li Bog osobu za mene?
Smijem li ja uopće imati svoje želje ili moram
biti zadovoljan s onim što mi Bog odredi?
Ima li Biblija neka pravila o izboru bračnog
druga? Koje bi karakteristike bračni drug
morao imati?

Kao vjernici vjerujemo da se Bog brine za
naš život. Ako se brine za nas, kako se onda
ne bi brinuo za ovako bitno pitanje! U životu
se molimo za razne stvari i ovo je svakako
jedna od izuzetno važnih stvari za koju se u
molitvi trebamo obraćati Bogu. Imamo i
biblijske primjere poput mladog Izaka za
kojeg je njegov otac poslao svojeg vjernog
slugu u rodni kraj da mu odande dovede

MM
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ženu. Došavši do određenog mjesta, sluga je
izrekao molitvu i zatim je ugledao djevojku
koja će postati Izakova žena do kraja života
(Postanak 24).

Događa li se uvijek tako? Je li Bog
centrala koju možemo nazvati u bilo koje
doba dana i noći, a zatim se ostvaruju sve
naše želje i prohtjevi? Trebamo li danas
pitanje izbora bračnog druga prepustiti
isključivo drugima? Izak je živio u društvu u
kojem su se obitelji dogovarale o vjenčanju
njihove djece. Sve do prije stotinjak godina i
na ovim našim prostorima vladalo je
patrijarhalno društveno uređenje gdje mladi
ljudi nisu sami odlučivali o svojoj
budućnosti. Obitelj bi odlučivala što je za
dobro njihove djece i njihove obitelji. U
takvim je okolnostima pitanje zaljubljivanja i
osobnog izbora bilo neprimjereno.

Mi danas živimo u sasvim drugačijem
svijetu. Naše društvo je individualizirano do
krajnjih granica, što će reći da je svatko od
nas jedinka za sebe koja samostalno
odlučuje o svojoj budućnosti. Kako je
moguće da se svijet toliko promijenio u
samo stotinjak godina? Da ste se rodili u
ondašnjem društvu, ne biste imali izbora.
Jesmo li danas u pitanju osobnog izbora u
boljem položaju nego oni nekada?

Naravno, mi volimo slobodu u izboru, ali
sloboda donosi za sobom i odgovornost.
Stariji nas članovi obitelji i danas svojim
savjetima i iskustvom mogu sačuvati od
velikih životnih pogrešaka i time nam
pomoći da budemo odgovorniji članovi
društva. Kao vjernici svakako ne želimo
ulaziti u tako važne životne odluke bez Boga.
Stoga kod izbora bračnog druga molitva ima
izuzetnu važnost. Bog nije automat za
ispunjavanje naših želja i molbi pa da nam
odmah ispuni sve naše želje i prohtjeve. Za
neke stvari možda još nismo zreli ili nismo
možda još spremni emotivno, obrazovno,
financijski ili u nekom drugom pogledu.
Međutim, možemo biti sigurni da će Bog u

pravo vrijeme na naš životni put dovesti
osobu koja će biti idealni bračni drug za nas. 

Što kada se to dogodi? Hoće li toj osobi
na čelu pisati: Ja sam idealan izbor za tebe!
Kako prepoznati Božju volju? Bog nam je
podario zdravo prosuđivanje, pa očekuje od
nas da taj dar koristimo i u izboru bračnog
druga. Bitno je da s bračnim drugom
budemo usklađeni u ciljevima, željama i nadi
za budućnost. Svakako da kao vjerni ljudi
želimo da i naš bračni drug dijeli našu vjeru,
jer vjera je nešto što određuje mnoge
aspekte našeg života. Ako moj bračni drug
nije vjernik, u mnogim aspektima života
nećemo moći zajedno sudjelovati. A da ne
govorimo o odgoju djece jednog dana –
hoće li djeca biti privržena vjeri ili ne?
Različiti pogledi na svijet i duhovnost
neizbježno će voditi k podijeljenosti u
obitelji, što ne vodi k sreći i napretku u braku. 

Ellen White daje sljedeću uputu o izboru
bračnog druga: “Tražite Božje vodstvo. Ako
ste imali običaj da se molite dvaput na dan
prije nego što ste počeli misliti na brak, onda
bi trebalo da se molite četiri puta na dan kad
počnete misliti na njega. Brak utječe ne
samo na zemaljski nego i na budući život.
Iskren kršćanin neće provoditi svoje planove
u ovom pogledu ako nije siguran da Bog bira
za njega. Ne trebamo tražiti svoje osobno
zadovoljstvo kao što Krist nije tražio svoje.
Ne mislim reći da trebamo uzeti nekoga
koga ne volimo. To bi bio grijeh. Ali ne
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smijemo dopustiti mašti i lako uzbudljivoj
prirodi da nas odvede u propast.” (Poruka
mladim kršćanima, str. 287)

Mladi ljudi u današnje vrijeme pod
utjecajem filmske industrije i medija lako
odu u maštanje o estetskim i materijalnim
vrijednostima koje im poslije u braku, kad
počne stvarni život, više neće biti važne.
Daleko je važnije da sa svojim bračnim
drugom dijelimo iste vrijednosti, iste ciljeve i
iste želje. Takav će brak imati potrebnu
stabilnost kada naiđu razne vrste životnih
teškoća. 

Biblijski etičar Richard B. Hays o braku
kaže sljedeće: “Brak je teška stvar. Za
muškarca i ženu graditi zajednički život
dovodeći često suprotne potrebe i želje u
skladnu cjelinu velik je izazov, koji je ostvariv
samo Božjom milošću. Par koji je tijekom
dugog vremenskog razdoblja sposoban
graditi uspješan brak, u tome nalazi radost i
zadovoljstvo. Takva radost i zadovoljstvo
dostižni su samo strpljenjem, obostranom
žrtvom i discipliniranom odanošću. Iz toga
proizlazi da je brak osjetljiva ustanova.”
(Moral vision of the New Testament, str. 347) 

Tvoja bračna sreća ovisi prvenstveno o
tebi i o tome s kakvim pretpostavkama ulaziš

u izbor bračnog druga. Bog ti nudi pomoć
životnim savjetima koji se nalaze u Bibliji.
Ellen G. White nudi brojne savjete u svojim
spisima, među kojima se posebno ističe
djelo Poruka mladim kršćanima. Tu su i savjeti
starijih i iskusnijih, kao i usrdna molitva
nebeskom Bogu da nam pomogne da sve to
korisno upotrijebimo dok tragamo za
svojom budućom bračnom srećom. 

Mladi vole maštati o ljubavi, a Ellen G.
White o pravoj ljubavi kaže sljedeće: “Ljubav
je dragocjeni dar koji primamo od Isusa.
Čista i iskrena ljubav nije trenutačni osjećaj;
to je načelo! Oni koje vodi prava ljubav nisu
ni slijepi ni nerazumni. Naučeni od Svetoga
Duha, oni ljube Boga iznad svega, a svoje
bližnje kao same sebe.” (Poruka mladim
kršćanima, str. 271)

Ovakvu duboku, istinsku i trajnu ljubav
trebamo tražiti u svojem budućem bračnom
drugu. To je ljubav koja će biti dovoljno
čvrsta da opstane i u najtežim životnim
prilikama. Moli se Bogu, čekaj na Njega i On
će na tvoj životni put dovesti osobu koja će
biti tvoj idealan bračni drug. Isplati se čekati
na Boga, jer Bog koji se pobrinuo za Izaka i
danas je živi Bog koji svakome od nas
osobno želi dati ono što je najbolje za nas.

-- Igor Lorencin, prodekan ATVU – sretno oženjen ☺ --



ojim putem krenuti — pitanje je koje se
postavi kad se nalazimo na raskri*ju putova.
Prošloga ljeta smo nekoliko puta postavili

ovo pitanje na izvi-a,koj pustolovini. Stojimo na

raskri*ju i pitamo se da li krenuti lijevo ili desno?

Svi gledamo i razmišljamo kojim putom krenuti. U tim
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uvjerenje o pravom putu. Iako smo dali sve logi,ne

odgovore (a na neke smo se logi,ne zaklju,ke dob
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kao da nam je nedostajalo još neko zajedni,ko uvje
renje o tome

koji je pravi put. Da bismo bili svi 100% sigurni, morali smo

potra*iti markaciju, a nju stavljaju planinari kako b
i pokazali

kojim putom i+i. I svaki puta kad bismo nju vidjeli, 
znali smo da

smo na dobrome putu.
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a svom službenom putovanju, u jednom
hotelu u gradu Gijonu u Sjevernoj
Španjolskoj, odsjeo je neki poslovni

čovjek. Njega je ljubazno pozdravio direktor
hotela, Don Manuel. Nakon ručka gost se, zbog
pića, uputio u neveliku dvoranu i sjeo pokraj
prozora, odakle je mogao promatrati malu ulicu.
Preko puta nalazila se stara zgrada, s nekoliko
kamenih stepenica koje su vodile u predvorje sa
stupovima. Nije potrajalo dugo, a tamo se
najprije pojavila starija dama u prilično iznošenoj
haljini, a zatim je naišao čovjek na štakama. Ubrzo
zatim,došla su djeca u dronjcima, pa nekoliko
staraca i starica. Svi su se smjestili na spomenutim
stepenicama. Tek što je posljednji od njih zauzeo
mjesto, iz hotelskog predvorja krenula je čudna
povorka; na čelu je, u svečanom crnom odjelu,
bio Don Manuel, direktor hotela. Za njim su išli
konobari i konobarice s punim posudama i lijepo
aranžiranim pladnjevima, baš kao kad bi pošli u
postavljanje svadbene trpeze. 

Povorka se uputila ravno prema sirotim ljudima
koji su sjedili na stubama preko puta. Podijelili su
im tanjure i pribor za jelo. Onda je direktor hotela
osobno poslužio svakoga od čudnih gostiju, kao
da pred sobom ima najodabranije društvo.
Stručno ih je savjetovao, preporučivao ovu ili onu
kombinaciju jela, pa je svaki od siromaha dobio
priliku da bira točno po želji i raspoloženju. Na
kraju je sve raspremljeno, ništa drukčije nego i u
hotelskoj blagovaonici. Gosti su ustali i otišli
svojim putovima, a Don Manuel natrag u hotel, s
košarama prikupljenog posuđa i pribora.

Poslovni čovjek je želio čuti kakav je smisao tih
zagonetnih zbivanja. Ono što je potom čuo, nije
bilo ništa manje čudno. Rečeno mu je kako su za
vrijeme Španjolskog građanskog rata, kratko uoči
izbijanja Drugog svjetskog rata, Don Manuela
ustanici postavili uza zid u namjeri da ga
strijeljaju. Trebala je biti izvršena smrtna presuda,
iako on nije znao zašto. A onda se iznenada pred
streljačkim odredom stvorio neki bogalj u
dronjcima. Ljudima koji su držali oružje obraćao
se vrlo oštro. I doista, Don Manuela su pustili da
ide. Tog svog spasitelja nikada više nije vidio, niti
je ikada saznao tko je to bio. Ali u tom trenutku
izgovorio je prisegu da će sirotinju toga grada ne
samo hraniti, nego joj i ukazivati poštovanje.

Kad je ovaj putnik to čuo, saznavši još i to da se ta
“kuhinja” ponavlja iz dana u dan, nije mogao a da
ne upita direktora hotela zašto on to čini baš

svakoga dana. Na to mu je Don Manuel
odgovorio: “Kad sam svojoj ženi izložio svoju
namjeru, rekla mi je kako bi bilo dovoljno i kad
bih te siromahe pozvao kao svoje goste samo na
godišnjicu svog spašavanja. Ali prosudite i sami:
Je li Bog poklonio život možda samo za svaku
godišnjicu? Zar mi ga nije ponovno darovao iz
dana u dan, preko onog bogalja koji čak nije ni
pokušao da od mene primi neku nagradu? On mi
je ponovno darovao život. Ja za te ljude nikada
neću moći učiniti onoliko koliko je Bog učinio za
mene.”

Dragi izviđaču, tebi i meni Bog je darovao život.
Biblija nas uči da je Isus umro zbog toga da bismo
mi mogli biti spašeni od smrti u ratu između
Sotone i Boga. Isus se ne samo zauzeo za to da mi
ne bismo bili ubijeni; On je preuzeo naše mjesto i
ubijen je umjesto nas. Na koji način ćeš pokazati
da si Mu zahvalan?! Možda na isti način kao i Don
Manuel. Jer Isus kaže: kada daješ hranu onom tko
je gladan, kada daš dio svoje odjeće onome tko je
bez odjeće, kada uskočiš u pomoć nekome tko je
bolestan, kada posjetiš neku staru i zanemarenu
osobu, kada u svoju kuću primiš onoga tko nema
gdje spavati — što god učiniš jednome od tih
najmanjih, najprezrenijih — meni si učinio! (vidi
Matej 25,35-40)

Zlatko Musija

NN
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Vrlo zabavna igra lovljenja koja zahtijeva dobru usklađenost među članovima ekipe.

Uzrast: od sedam godina

Vrijeme trajanja: oko deset minuta

Igra4i: osam ili više

Materijal: ništa

L Igrači oblikuju dvije “zmije” od kojih svaka treba imati najmanje četiri člana. Igrači koji 
čine zmije stanu jedan iza drugoga držeći se oko pasa i slijede pokrete igrača koji je na 
čelu.

L “Zmije” stanu na određenu udaljenost, jedna nasuprot drugoj i tako započinju igru.

L Svaka “zmija” će pokušati “ugristi” onu drugu za “rep”. Da bi to postigla, prvi igrač jedne 
“zmije” treba dotaknuti zadnjeg igrača u drugoj “zmiji”.

L Pobjednik je “zmija” koja prva u tome uspije. Što je “zmija” duža, teže je njome upravljati. 
Ako ima više igrača, mogu napraviti i više od dvije “zmije”.

ZMIJA ZMIJI GRIZE REPZMIJA ZMIJI GRIZE REP
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ubota 1. prosinca 2012. bila je za ljubljanske izviđače, Zmajeve, posebna i značajna.
Petnaestero djece i tinejdžera svečano je primljeno u izviđače. U pčelice i poletarce
devet, a u planinke i izviđače šestero djece. Predstavljeno je djelovanje Zmajeva u

posljednje četiri godine, pokazane su neke fotografije s kampiranja, a zatim je slijedilo
svečano primanje s maramama i izviđačkom prisegom. 

Umjesto da opisujemo sve detalje ovog susreta, neka o njemu govore komentari djece: 

“Dobio sam prvu izviđačku maramu. Bio sam radostan što sam bio naprijed.” 
Anej

“Bilo mi je drago što sam dobio maramu sa zelenom crtom, 
a ne bijelom, i što sam dobio praktičnu odoru.” 

Gaj

“Sretna sam što sam postala izviđač.”  
Sanja

“Zapamtit ću, ufffffffffffff, da sam postao izviđač i jedva 
čekam da napunim jedanaest godina i dobijem zelenu 

maramu jer je to moja najdraža boja.” 
Svit

“Bilo je svečano, osjećao sam se ponosnim.” 
Val

Sada, kada smo kao Zmajevi u punoj pripravnosti, radujemo se ljetu punom dogodovština i
pothvata. Sa željom da uveseljavamo svoje bližnje i koristimo darove koje nam je Bog dao,
već smo na startnoj crti spremni za akciju! 

Tim voditelja

LJUBLJANSKI ZMAJEVI
SLU0BENO PRIMLJENI U

IZVIÐA3E

LJUBLJANSKI ZMAJEVI
SLU0BENO PRIMLJENI U

IZVIÐA3E

SS
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KANTONOVANJE U SPLITUKANTONOVANJE U SPLITU
oga dana, 3. siječnja 2013., naše putovanje u Split na izviđačko kantonovanje započelo je okupljanjem svih izviđača
ispred Rakovčeve 26 u šest sati. Spremili smo prtljagu u aute i bili smo jako uzbuđeni. Kada smo htjeli krenuti, imali
smo određenih problema s autom jer se nije mogao upaliti. Bili smo malo zabrinuti, ali naša vjera u Boga nije

posustajala. Kada smo napokon krenuli, bili smo sretni i zahvalni Bogu. 
Do Splita nam je trebalo oko sedam sati vožnje. Iako je put bio zabavan, ipak nas je prilično umorio i iscrpio. Imali smo

stanke na benzinskim postajama i kod nekih odmorišta pa smo tako na jednom odmorištu vidjeli medvjede, ponije, divlje
svinje i još neke životinje koje su nas oduševile. Nastavili smo putovanje i kada smo napokon stigli u Split, Bobo nas je
srdačno dočekao ispred crkve, pomogao nam da se raskomotimo i uputio nas u crkvu. 

Svakoga smo dana imali ukusnu hranu za doručak, ručak i večeru, a pravilo je bilo da nakon tih obroka sami peremo
suđe u paru s nekim i da svi trebamo doći na red. 

Tijekom ovih nekoliko dana provedenih na poduci u Splitu izviđači su imali seminar koji je vodio Bobo Marčeta. Za to su
se vrijeme pčelice, poletarci, planinke i izviđači pripremali za polaganje ispita iz glazbene vještine i Biblije. Na kraju su na
ispitu svi uspješno položili sljedeće vještine: Biblija 1, Biblija 2 i glazba. Neki od naših izviđača uspjeli su položiti za činove
pratioca i istraživača. Osim obuke, išli smo i u razgledavanje Splita u čemu su nas vodili naši domaćini. 

Svakog jutra i večeri i u cijelu subotu pastor Neven Relić iznosio nam je duhovne misli o šatoru, ali ne našem
izviđačkom, već Božjem Šatoru sastanka gdje se On sastajao sa svojim narodom. Sve su nas oduševile poruke koje nam je
Bog preko njega upućivao. U subotu u crkvi mi smo organizirali cjelokupno bogoslužje koje smo osvježili s nekoliko pjesama
koje smo otpjevali kao izviđači. Osim pjesama imali smo i određene službe koje smo međusobno podijelili i tako proslavili
Boga. 

Malo-pomalo bližio se kraj našem kantonovanju. Došla je nedjelja kada smo se svi spremili i pozdravili tužni zbog
odlaska. Prije odlaska zajedničkim snagama smo očistili crkvu, napravili sendviče za put i pomolili se prije puta da nas Bog
čuva i sretno dovede našim domovima. Trebalo nam je oko šest sati da stignemo u Zagreb, ali smo stigli sretno. Ispred
Rakovčeve dočekali su nas naši roditelji, a mi smo im radosno pričali o svemu što smo u ovih nekoliko dana doživjeli.

Sve u svemu bilo je to lijepo i nezaboravno iskustvo koje preporučujem svima da ga dožive. Puno smo toga naučili: neke
nove pjesme, puno toga o Bibliji i glazbi, o organizaciji izviđača, a i jedni o drugima. Tih nekoliko dana jako su nam brzo
prošli. Radujemo se nekoj novoj prilici kada ćemo ponovno biti kao izviđači zajedno.

Daniela Golemac

TT
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1. Pronađi, pročitaj i razgovaraj o stihovima u 
Psalmima 119,11; 51,10; 19,14.

2. Nauči osnove o osobnoj čistoći.
3. Otkrij tri važne prigode za pranje ruku.
4. Vježbaj pravilno pranje zubi.
5. Razgovaraj o redovitom tuširanju i pravilnom pranju kose.
6. Koliko čaša vode trebaš popiti dnevno?
7. Je li važno da tvoja odjeća bude čista?
8. Sudjeluj u priznatom testiranju kondicije.

Pomo2:
1. Razgovarajte o važnosti upotrebe ljubaznih i 'čistih' riječi kakve Isus želi da koristimo.

Pronađite tekstove i razgovarajte o onome što oni govore.
2. Učinite učenje zanimljivim i sjetite se da mnogi možda nisu imali prilike naučiti ovo kod 

kuće. Igrajte igre, pjevajte pjesmice ili izradite plakate kako biste usadili glavna načela.
Možete i pogledati video, pročitati knjigu ili pozvati liječnika da razgovara s djecom.

3. Naglasite važnost pranja ruku prije jela, nakon upotrebe toaleta i prije diranja hrane.
Mikroskopom pregledajte djeci ruke, zatim neka ih operu sapunom i opet pogledajte; 
neka djeca uoče razliku.

4. Četkajte zube minimalno dvije minute barem dvaput dnevno. Hranite se uravnoteženo, 
smanjite unos slatke i gotove hrane, nemojte žvakati tvrde stvari poput leda ili ostataka 
kokica. Neka dođe stomatolog i pokaže djeci kako se najpravilnije četkaju zubi (možda 
će djeci dati četkicu ili slično).

5. Čisto tijelo je zdravije. Recite djeci nešto o mogućim problemima ako neće održavati 
čistoću, primjerice bolesti, uši... Igrajte se kozmetičkog salona i pokažite kako se ispravno 
pere, suši i češlja kosa; možda možete i ovdje zamoliti stručnjaka da objasni djeci sve u 
vezi higijene kose, ruku i noktiju.

6. Vanjština tijela treba 
vodu da bi bila čista, a 
unutrašnjost da bismo 
ostali zdravi. Trebamo 
dnevno popiti 
minimalno osam čaša 
vode. Razmišljajte o 
Bogu koji je sagradio 
naša tijela i osmislio ih 
ovakvima kakva jesu.

7. Također je važno da 
nam odjeća bude čista 
kako bismo izgledali i 
osjećali se zdravo. 
Nakon igre i rada 
potrebno je istuširati se 
i obući čistu odjeću.

8. Upotrijebite test poput 
President's Challenge ili 
Canadian Fitness. 
Postavite ciljeve i 
vježbajte kako biste 
se poboljšali.

HIGIJENAHIGIJENA

IZVIĐAČKA VJEŠTINA



siječanj - veljača 2013.| 119 | Odjek          [ 23 ]

Nije. Trebali ste početi puno prije.

Da to detaljnije objasnim: ako pod spolnim
odgojem podrazumijevate razgovor o “onim
dijelovima tijela” i njihovoj ulozi, onda je
vrijeme za tu vrstu spolnog odgoja kod
djevojčica negdje u vrijeme prve mjesečnice.
Kod dječaka je to vrijeme nešto kasnije, jer
oni sazrijevaju u prosjeku godinu-dvije
nakon djevojčica. Ali bih jako volio da
roditelji shvate kako je spolni odgoj
nešto puno šire od onoga što se
obično pod time misli. I u tom
širem smislu spolni je odgoj
neizostavni dio cjelokupnog
odgoja.
Primjerice, brizi o
vlastitom tijelu
podučavamo djecu još
u najranijoj dobi. No
bitno ih je podučavati
i tome da pravilno
vrednuju svoje tijelo.
Kada se pred
djevojčice kao uzor
izgleda stavljaju
barbike, otvaramo put
kasnijem nezadovoljstvu
svojim tijelom (jer tko
uopće može izgledati kao
barbika?). Tako da je i odabir lutaka za igru
dio spolnog odgoja.
Ili, kada se djeci utuve u glavu priče o sretnoj
ljubavi između lijepog princa i lijepe princeze,
mi ih tada pripremamo da sreću u ljubavi
vezuju isključivo uz lijep izgled: ako smo
oboje lijepi, bit će nam i veza lijepa (i
obratno, ako nismo lijepi, ništa od sretne
veze). Znam da ću zazvučati mnogima jako
staromodno, ali meni se u tom kontekstu
puno ljepšom čini biblijska priča o Jakovu i
Raheli – ne potencira se njihova ljepota

(samo se za Rahelu kaže da je bila stasita i
lijepa, Postanak 29,17), nego se ističe
Jakovljeva spremnost da radi na ostvarenju
ove veze. Ovaj rad je u njegovom slučaju bio
potpuno doslovan. Današnje djevojke sebe
ne smatraju toliko vrijednima da bi se tko
trudio oko njih i tu je jedan od glavnih
uzroka njihovih kasnijih neuspjeha u
vezama.

Napokon, cijeli vaš brak je velika
poduka koju dajete djeci. Ako kao

supružnici uvijek jedno
drugom pokazujete ljubav,
poštovanje, ako sve svoje
eventualne nesuglasice
rješavate isključivo u
odsutnosti djeteta, ako
svojem djetetu uvijek o
drugom roditelju govorite

afirmativno – dajete mu
lekciju o braku kao
nečem lijepom i dobrom.
U suprotnom, vi mu

šaljete poruku da od braka
treba bježati glavom bez

obzira.
I svakako da dijete od malena treba
učiti ponašanju prema suprotnom
spolu. Dječaci bi još u ranoj dobi
trebali shvatiti da se s djevojčicama ne

postupa grubo, da im se daje prednost i
slično.
Ovakvih i sličnih lekcija ima puno. Ako ih
pravilno iznosimo, dijete će se razviti u
kompletnu osobu – a dio te osobnosti
svakako je i spolnost. Ako, pak, to
preskočimo (kao što nam se često omakne),
razgovori o “onim stvarima” neće dati
prevelikog uspjeha. Želim vam puno sreće u
odgajanju vaše kćeri, još nije kasno za lekcije
koje ste eventualno preskočili.

PITANJE & ODGOVOR
Imam jedanaestogodišnju kćer i nisam sigurna je li sada pravo vrijeme da počnem s
njezinim spolnim odgojem.

Željko Porobija



rezervirano za poeziju

Njegove rane su dovoljne, o, ne odustaj nikada
U najcrnjoj no,i muke, Njegove ruke, vjeruj u Njegove ruke.

Njegove rane su dovoljne i krv je Njegova ja-a.
Kad srce se gr-i, lomi i pla-e o, -ovje-e, rane su Njegove ja-e.

Njegove rane su dovoljne i uvijek se iznova trude
Kad podi+u moje lice iz blata i svje+u milost mi nude.

Njegove rane su dovoljne, o, ne odustaj nikada
Jer vjetar se di+e i snaga se ogleda u Njegovim ranama 

kri+ i pobjeda.

Njegove rane su dovoljne i sunce se ponovo ra.a
I ocean utjehe i potoci smijeha, u Njegovim ranama -isti 

od grijeha.

Koliko puta nas o+ivješe, koliko puta nas osvje+iše.
Njegove rane su dovoljne, Njegove nas 

rane iscijeliše.

[ 24 ] Odjek | 119 | siječanj - veljača 2013.

Josip Salajster

NJEGOVE RANE SU DOVOLJNE





elim podijeliti s vama iskustvo svojeg
susreta s Bogom. Lagao bih vam kad bih
kazao da je to bio dramatičan susret i da
sam se u sekundi obratio. Bio sam tvrdoga

srca pa me nisu zanimale religiozne teme, a
kamoli Bog. Sada, kada sam upoznao Boga, znam
da je upravo On malo-pomalo mijenjao tvrdoću
mojega srca i dopustio mi da Ga upoznam u
početku preko jedne osobe, moje sadašnje
supruge, a poslije preko mnogih prijatelja
članova crkve. 

Krenimo ispočetka.
Moj život nije bio ekscentričan, djetinjstvo i

školovanje proteklo je sasvim normalno. Majka
me odgajala na moralnim vrijednostima, a otac u
pozitivnom sportskom duhu. Nakon vojske stalno
sam napredovao i sada radim kao rukovoditelj
osiguranja u uglednoj firmi. Želim naglasiti da
sam na poslu, a pogotovo u vojsci imao Božju
zaštitu iako tada toga nisam bio svjestan. Sve sam
pripisivao pukoj sreći.

Moja najveća ljubav bila je sport  — džudo.
Otac mi je bio trener džuda i već sa svojih četiri
godine ponosno sam se korak po korak, zajedno s
mojim bratom, razvijao u tom sportu. Navršivši 17
godina (1992.), zbog ratnog stanja u Hrvatskoj i
zbog mnogih drugih problema suočili smo se s
raspadom kluba. Tada je moj otac dobio posao u

Njemačkoj, a ja sam ostao kao najstariji i
najiskusniji član kluba, te je uprava odlučila da
preuzmem trenersko mjesto. Iako s mnogo
nepoznanica, hrabro i odlučno sam preuzeo
odgovornost i evo već dvadeset godina radim
kao trener sada već vrlo uspješnog kluba koji ima
dvjestotinjak članova. To je i jedan od najboljih
klubova u Hrvatskoj s mnogo natjecateljskih
uspjeha u svim uzrastima. Od samih početaka pa
do danas uložio sam puno ljubavi u odgoj mladih
u klubu, što me čini posebno sretnim. Desetak
godina bio sam džudo sudac i to je funkcija koja
mi je najviše “ležala”, a tu je i financijska dobit te
mogućnost daljnjeg napredovanja prema tituli
međunarodnog suca. 

Međutim, ono što mi se nije sviđalo u svemu
tome bilo je skriveno u meni  — mijenjao sam
svoj karakter i postajao sam sve gora osoba zbog
prilagođavanja drugima, raznih kompromisa, a
sve kako bih udovoljio drugima. Ali bez obzira na
to, i dalje sam uspješno skrivao pravi karakter i
uživao glas dobre osobe.

U tim trenucima upoznao sam posebnu
djevojku koja je odskakivala od mnogih koje sam
dotada upoznao. U samim počecima našeg
druženja nisam ni razmišljao o njoj kao djevojci s
kojom bih htio izlaziti, pogotovo zato što je bila
puno mlađa od mene, a iza sebe sam imao
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neugodno iskustvo. Ali provodeći mnogo
vremena u šetnji i razgovoru, postali smo jako
dobri prijatelji.

U svim tim razgovorima, pretpostavljate,
dotakli smo se i vjerskih tema. Ona je cijeli život
adventistica, a moj pojam Boga, Isusa i crkve bio
je temeljen na tradiciji, holivudskim filmovima i
osobnim stajalištima o nekakvoj energiji koja je za
neke Bog, za druge Alah, Buda i tako dalje. Iako
sam bio u doticaju s pobožnim ljudima, nitko mi
nije znao objasniti zašto Bog dopušta patnju i
mnoge druge stvari, te sam tako imao krivu sliku
Boga. Sjećam se anegdote iz srednje škole kad me
profesorica na satu lektire, koju usput rečeno
nisam ni pročitao, prozvala da opišem Isusa. “To je
starac s dugom sijedom bradom”, odgovorio sam.
Naravno, dobio sam veliku jedinicu, a prijatelji su
mi uz smijeh objasnili kako nije mogao biti starac
kada su Ga razapeli mladog.

Družeći se sa Saškom, sve sam više
primjećivao nešto posebno kod nje, sve više i više
ličila je osobi s kakvom sam oduvijek želio biti u
braku i provesti ostatak svojeg života. Oduvijek
sam tražio u jednoj osobi najbolju prijateljicu i
iskrenu ženu s visokim obiteljskim vrijednostima.
Kad god smo razgovarali o tim vrijednostima,
uvijek mi je govorila kako ju je Bog promijenio, da
je bez Boga jako loša osoba. Iskreno i bez
uljepšavanja otkrila mi je svoju priču o svojem
odlasku iz crkve, o katastrofalnom životu bez
Boga, o tome kako joj je Bog pružio novu priliku i
nakon što ju je prihvatila, da  je On  svakodnevno
mijenja. Od samog početka govorila mi je da više
ne želi natrag, da je s Bogom sve puno lakše. Jako
sam teško prihvaćao te njezine riječi jer mi je Bog
bio neshvatljiv. Pokušavao sam joj se suprotstaviti
sa svojim velikim životnim iskustvom, ali je uvijek,
ili barem u velikoj većini slučajeva, “pobijedila”
citatima iz Biblije te njihovim značenjima s kojima
sam se mogao samo složiti. 

Nakon nekog vremena bio sam pozvan na
duhovni koncert Eklesije. Iako sam obećao da ću
doći, misleći da “me netko nekamo navlači”,
izmislio sam opravdanje da sam zaspao iako sam
doma gledao televiziju. Saška se jako naljutila na
moje ponašanje i to mi je otvoreno i iskreno rekla.
Postidio sam se i zato sljedeći poziv na
poslijepodnevno druženje
nisam odbio. Iako mi je bilo
jako neugodno, s nevjericom
sam sjeo u zadnju klupu. Ali...
jako sam se ugodno iznenadio,
jer sam dotada crkvu i
bogoslužja doživljavao na
sasvim drugačiji način. Otad
sam se rado odazivao na
pozive u crkvu. Nakon nekog
vremena Saška me upitala
zašto idem u crkvu; moj
odgovor je bio: “Pa zbog
tebe! Ti podržavaš mene, a
sad ću i ja podržavati tebe.”
Jasno mi je dala do znanja
da ne želi da to bude razlog,

nego isključivo Bog. Zato sam odlučio upoznati
Boga te mi je Saška poklonila Bibliju.

Iako ovo izgleda savršeno, nije sve bilo tako
jednostavno. Nisam baš prihvaćao proučavanje,
radije sam gledao televiziju. U to sam vrijeme bio
ovisnik o on-line igricama, a one su mi donosile
mnogo problema, čak i na poslu. Malo-pomalo
Saška je počela raditi neke male kompromise i
cijela naša priča mogla je krenuti u drugom
smjeru. Sotona se ubacio u naš život i pomalo je i
Sašku odvlačio od Boga, iako smo u to vrijeme
redovito subotom odlazili u crkvu gdje sam ja bio
jako lijepo prihvaćen. Nisam bio spreman
prihvatiti u cijelosti istinu o suboti, zdravstvenu
reformu i slično. Istodobno je Saška kao vrhunska
violinistica dobila priliku svirati za poznatog
istarskog kantautora i njegov bend. Jako nam je
godio ugled u društvu koji smo stekli i nismo
primjećivali moguće opasnosti. Sve češća
druženja, sve veća zaljubljenost i međusobna
ljubav dovela je do javnih zaruka pred cijelom
sportskom dvoranom, što je bio prekrasan i
romantičan čin, ali bez savjetovanja osoba koje su
mi tada puno značile, prije svega Saškine majke i
njezinog brata, doktora teologije. On me mnogo
mjeseci prije upozorio na moguće probleme i da
prije svega ja moram zavoljeti Boga, krstiti se i tek
onda razmišljati o braku, što ja nisam tada
shvaćao. Mnogi mladi misle da veze između
vjernih i nevjernih nisu opasne, mnogo njih misli
da će obratiti neku osobu. Isto je mislila i Saška i
zato je Sotona to htio iskoristiti.

Ali Bog je imao mnogo veće planove za nas.
Zato nas je nakon zaruka razdvojio i to

smatram ključnim trenutkom ne samo svojeg
nego i našeg obraćenja. Kad je Saška otputovala u
Sacramento na Afcoe, za mene je to bio najtužniji
trenutak. Jedno jutro javila mi se preko Skypea i
sva uplakana rekla da se puno molila, ne samo
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ona, nego i svi njezini prijatelji s
Afcoea, da me voli najviše na svijetu, ali
da je osjetila Božji poziv da radi za
Njega, da previše voli Boga te ako se i ja
ne približim Bogu, ona se ne može udati
za mene. Vjerujte, znao sam da je ona
spremna na taj drastičan korak. Mnogi
su tada mislili, pogotovo moji svjetovni
prijatelji, da je to ucjena ili da me Saška
samo želi ostaviti. No tek tada sam
shvatio ozbiljnost poziva, ali još nisam
razumio da je to bio poziv od Boga.

Odlučio sam dati priliku Bogu i
istinski poštovati sva Biblijska načela.
Započeo sam samostalno, od početka
proučavati i stalno propitivajući, dobivao sam
nevjerojatne odgovore putem Biblije, molitve,
propovijedi, propovjednika i članova crkve, a
najviše sam volio molitvenu skupinu. Odnos
između Saške i mene bio je sve bolji i uopće
nismo osjećali udaljenost; najviše smo uživali u
otkrivanju novih činjenica iz Biblije.

Jedina doktrina koju je bilo teško prihvatiti
bila je subota kao Božji dan odmora. Naime, sva
velika džudo natjecanja održavala su se subotom i
ja sam dobivao neočekivano puno poziva za
suđenje skoro svake subote, da bih na kraju bio
pozvan na veliko međunarodno natjecanje, što mi
je bilo najveći problem. Tijekom evangelizacije
pastora Fredija Milera spoznao sam pravu istinu o
suboti i kako je čovjek promijenio subotu u
nedjelju. Tada sam u potpunosti prihvatio sve
istine i započeo s proučavanjem biblijskih tema
kao pripremom za krštenje. Da je bilo moguće,
već tada bih se krstio, ali sam želio da tom
svečanom trenutku prisustvuje i moja sadašnja
supruga Saška, tako da smo malo pričekali.

Nakon što sam bio učvršćen u istini, upoznao
sam sa svojom odlukom užu obitelj, koja je to
prihvatila, zatim rukovoditelja suđenja te na kraju
i vodstvo kluba. Kolegama trenerima objasnio
sam da subotom više neću moći odlaziti na
natjecanja. Ne mogu riječima opisati koliko je to
bio užasan trenutak. Nikada u životu nisam se

lošije osjećao, nikada nisam bio
toliko izvrijeđan pa čak i
uvjeravan da je Saška jedini
razlog moje odluke, da ja
nemam svoje mišljenje i da sam
“izgubio pamet”. Bio sam
ponižavan zajedno sa Saškom
vise puta, ali je Bog velik jer je
unaprijed znao s čime ću se
suočiti pa me učvrstio u istini.
Moja obitelj, čak i brat koji je još
uvijek trener u drugom klubu, i
svi članovi crkve bili su mi u tim
trenucima najveća potpora. Bog
mi je dao ono što sam u tom

trenutku trebao jer sam se
užasno bojao. Kao da gubim
svoj život i poštovanje
kolega. Ljetos sam se krstio i
to je uz svadbu u jesen bio
najsvečaniji trenutak u
Saškinom i mojem životu. 

Dragi mladi, svijet vam
nudi prekasne stvari i vi
ćete sada možda reći: “Lako
je tebi kada si sve to
proživio u mladosti i dobro
si se proveo.” Da, ali da
bismo postigli uspjeh,
ugled, materijalnu
sigurnost i mnogo drugog,
pa čak i za mnogo manje
stvari moramo raditi
mnoge kompromise,
moramo mnogo puta

pogaziti vlastite stavove i riječi, i što
je najgore  — mijenjati karakter, biti ono što nismo
jer se to danas sve više cijeni. A sve započinje s
malim, bezbolnim kompromisima. A za što? Za
prolazne vrijednosti. Za nagradu? Svako toliko
netko drugi dolazi na vrh, tko pamti “gubitnike” na
drugom mjestu! Za slavu? Uvijek dolaze “neki novi
klinci”, nove “face”. Za novac? Danas ga imaš, sutra
nemaš. Za bogatstvo? I najljepši auto se može
razbiti, najljepše kuće s vremenom propadaju,
samo jednom je nešto novo, već sljedeći trenutak
je staro i otrcano. Sve je prolazno. 

Nakon mene džudo ide dalje, nemam dojam
da nekome nedostajem. Svijet ne može pružiti
ono što može mir koji imam u srcu. Sotona me
pokušao emotivno uništiti, uzeti mi sve što imam i
što sam mislio da vrijedi, ali s Kristom sam otkrio
prave vrijednosti. Otkrio sam koliko želim raditi za
Njega, otkrio sam koliko sam ovisan o Njemu. Da,
ima dana kad je teško, ali apostol Pavao kaže:
“Uostalom, meni je pripravljem vijenac pravde
koji će mi dati Gospodin, pravedni sudac u onaj
dan. A ne samo meni, nego i svima koji ljube
njegov dolazak.” (2. Timoteju 4,8)

Sjetite se da vas samo jedan mali kompromis
u životu može vratiti korak dalje od Boga. Neka
vam Bog pomogne kao i meni da svaki dan
budemo bliži Njemu bez obzira na nevolje koje
imamo. 

ISKUSTVO

ISKUSTVO
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UPITNIK O 
SPOLNOSTI

S obzirom na to da se ovaj broj
bavi temom seksualnosti,

napravili smo kratku anketu o
nekim važnijim pitanjima

vezanima uz ovu temu.
Anketu je ispunilo 105 mladih
od 15 do 30 godina, pripadnika

Adventističke crkve iz
Hrvatske i Slovenije.

Seksualnost je dar od Boga.
Mislite li da se zloupotrebljava?  

Da 89%
Ne 5%
Nisam siguran/sigurna 7%

Postoji li u Adventističkoj crkvi
bilo kakva vrsta seksualnog
odgoja? 

Da 25%
Ne 39%
Nisam siguran/sigurna 36%

Jesu li Vas roditelji dovoljno
poučili o seksualnosti prema
kršćanskim načelima? 

Da 50%
Ne 36%
Nisam siguran/sigurna 14%

Ima li među vjernicima
Adventističke crkve seksualnog
nasilja (u obitelji ili izvan nje)?

Da 28%
Ne 19%
Nisam siguran/sigurna 53%

Smatrate li da je seks prije braka
grijeh? 

Da 60%
Ne 19%
Nisam siguran/sigurna 21%

Smatrate li masturbaciju
grijehom? 

Da 46%
Ne 24%
Nisam siguran/sigurna 30%

Je li po Vašem mišljenju
homoseksualnost bolest?

Da 66%
Ne 17%
Nisam siguran/sigurna 17%



[ 30 ] Odjek | 119 | siječanj - veljača 2013.

e znam kako se vama čini, ali meni je
naslov knjige Granice u vezi uvijek bio
pomalo negativan. Granice su – u mislima
svih nas, vjerujem – uvijek nešto što

razdvaja, nešto što odvaja, omeđuje, nešto što
onemogućava slobodu, što nas pomalo zatvara
unutar jednoga kruga u kojemu se smijemo i
možemo kretati i slično. Veza je nešto što nas
treba usrećiti, što nam treba donijeti radost,
nova iskustva, jedinstvenu vrstu zajedništva s
nekom nama posebnom osobom... Pa zašto
onda u nešto tako lijepo umiješati nešto tako
negativno kao što su granice, ograničenja,
limiti?!

Kada sam dobila/preuzela zadatak čitanja ove
knjige (samo za vas, dame i gospodo ;)), počela
sam više razmišljati o spomenutim granicama u
vezama. Iako ih [granice] tako često smatramo
negativnima, jesu li one uvijek takve? Postoje li
slučajevi kada nas granice mogu spasiti i kada
su nas granice zapravo spasile? Na primjer,
ponekad nam se možda učini da je ograničenje
od 40km/h na nekoj cesti potpuno bezveze jer
tko još vozi 40km/h, a onda za nekoliko trenutaka
otkrijemo opasan zavoj koji ranije nismo mogli
primijetiti i budemo sretni što smo se ipak držali
ograničenja. Iako ga možda nismo shvaćali, iako
nam se možda činilo potpuno nepotrebno i
nejasno, ovo nas je ograničenje možda spasilo.
Čitajući knjigu, otkrivamo da je jednako i u
vezama. Granice nas zapravo mogu spasiti i
poštedjeti od tuge, boli, povrijeđenosti,
slomljena srca, loših iskustava s lošim vezama
koje će ostaviti trag u našim umovima, tijelima i
dušama. Granice u vezama mogu nam pomoći i
da postanemo bolje osobe, da otkrijemo tko
smo, što želimo od života, što osjećamo,

koga/kakvu osobu želimo i tražimo i još mnogo
toga. 

Ali tema ovoga broja Odjeka nisu veze niti
općenite granice u njima, a i kako vam ne želim
uništiti radost čitanja ove knjige te iznositi
spojlere – jer ćete nakon ovoga članka zasigurno
biti toliko zainteresirani da ćete jednostavno
odmah pohrliti u knjižaru Znaci vremena po svoj
primjerak (ne, ovo nije plaćena reklama ;)) –
preostali dio svoga osvrta želim posvetiti jednim
posebnim granicama u vezama – granicama u
tjelesnoj bliskosti, granicama u spolnosti.
Sigurna sam da ne postoji nijedna mlada osoba
koja se nije zapitala čemu ovakve granice. 

Prije svega, važno je znati da Bog od nas ne
očekuje da budemo pustinjaci, samotnjaci,
neromantične osobe te osobe bez spolnosti – ali
želi da znamo kako spolni odnos nije bilo kakav
odnos. Spolni je odnos najviši oblik izražavanja
romantične ljubavi prema drugoj osobi te najveća
vrijednost koju tijelo ima i koju možete dati osobi s
kojom ste u romantičnoj vezi. Uzimajući u obzir
sve što posjedujemo, najviše što u duhovnom i
fizičkom smislu kao osobe možemo dati
drugome upravo je spolni odnos. Stupanjem u
spolni odnos dajemo svoje tijelo, svoje srce,
svoju dušu i svoj um te stupamo u poseban
odnos intimnosti pa kada se predajemo na taj
način, trebamo se predati osobi kojoj dajemo i
svoj život u potpunosti – osobi s kojom smo se
vjenčali. Spolni je odnos nešto posebno, nešto
što ima neopisivu vrijednost, nešto što znači
doživotnu predanost i zato ga treba čuvati,
cijeniti i dijeliti samo s jednom osobom. Zašto
samo s jednom osobom i zašto samo u braku,
pitate se? Spolnim odnosom s drugom osobom,
kao što smo već ustanovili, cijeli se predajemo
svome partneru. Ukoliko se predajemo izvan
braka a veze se nakon određenoga vremena
prekinu, sve što će nam ostati bit će osjećaji
prevarenosti, povrijeđenosti, praznine,
izdanosti... Reći ćete: “Naravno, ali tako se

osjećamo i nakon prekida obične veze, zar
ne?” Istina je, prekinemo li vezu u kojoj

nismo imali spolne odnose, osjećat ćemo se
jednako tužno i povrijeđeno, ali osjećaji

povrijeđenosti, praznine i prevarenosti bit
će potpuno drugačiji jer nismo dali sve
što smo imali, a zauzvrat bili odbačeni.

Ono što nas često nagovara na spolne
odnose pojam je nazvan požudom.

Strastvena je požuda trenutačna, a ukoliko ne

-- Tamara Moslavac Kos --

GRANICE U VEZI
Članak nastao prema dijelu istoimene knjige ☺

N
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ovladamo njome, može nas odvojiti od našega
srca, od našega uma, od vrijednosti koje smo
odlučili slijediti u životu te od drugih važnih
stvari koje želimo. Ljubav je strpljiva, ljubav
može, hoće i želi čekati kako bi dala. Požuda ne
može, neće i ne želi čekati! Osobu koja je
posegnula za našim tijelom teško je zadržati
izvan našega srca!

Nadalje, kada dvoje ljudi koji nisu u braku
podlegnu požudi te spavaju zajedno izvan
braka, oni: 
� dijele svoju dušu i tijelo (s time da se tijelo 

daje u potpunosti, a duša se predaje u 
manjoj mjeri)

� oduzimaju dragocjen dio sebe ili druge 
osobe i obezvrijeđuju ga, tj. usputne i 
obične ljude čine jednako važnima kao i 
osobu kojoj će se kasnije predati za cijeli 
život

� spriječavaju razvoj dubljih oblika 
duhovnosti i uzajamne povezanosti te svoj 
odnos ostavljaju površnim

� stoje između sebe/druge osobe i Boga 
(spavajući s drugom osobom prije braka, mi 
smo neposlušni Bogu i time stvaramo 
prepreku između sebe i Njega)

� slamaju srce i donose pustoš ako raskinu s 
partnerom uzevši mu prije toga nešto tako 
dragocjeno kao što je spolni odnos...

Vlastitu spolnost (koja je također dio Božjega
stvaranja) pozvani smo prihvatiti sa
samokontrolom, poštovanjem, dobrotom,
pokornošću Bogu, požrtvovnošću, osjećajem
svetosti, a ne sa požudom i nanošenjem
nepravde – kako sebi tako i svojemu partneru.
Pristupajući vlastitoj spolnosti na ovaj način,
oblikovat ćemo svoje pozitivne granice te izraz

svoje spolnosti, pokorit ćemo se Božjoj volji i
moći ćemo zaista reći: “Neka ne bude moja nego
Tvoja volja.”

Ono što ne želim da preskočimo u cijeloj priči o
spolnosti je sljedeće: ukoliko ste već imali
predbračne spolne odnose u prijašnjim vezama,
nemojte misliti da je sve upropašteno i da nema
smisla ne stupati u spolne odnose odsad
nadalje. Bogu nitko od nas nije komad
dragocjenoga bakina porculana koji će, nakon
što je jednom bio razbijen, zauvijek ostati
razbijen i neupotrebljiv! Naš Bog je Bog ljubavi i
oprosta, Bog milosti i novih prilika. Nema
razloga da odustanete od suzdržavanja u
spolnim odnosima jer nakon pokajanja dolazi
oprost i zaborav grijeha. “A grijeha se njihovih i
bezakonja njihovih nipošto neću više sjećati”
kaže naš nebeski Otac u Hebrejima 10,17.
Okrenuvši novu stranicu, stojeći na novom
početku, čuvajte svoje srce, svoj um, svoju dušu
i svoje tijelo, prikupite novu snagu i s novom
vjerom, ljubavlju i novim optimizmom čekajte
onaj pravi odnos koji vam dolazi! :)

Spolni odnos najuzvišeniji je način
izražavanja romantične ljubavi prema
posebnoj osobi. Sačuvajte ga za najuzvišeniji
odnos ljubavi koji ćete imati – za odnos s
vašim bračnim drugom! �

P.S. Pročitajte knjigu – 
nećete požaliti, a mnogo
ćete naučiti! ☺

* Svi citati i temeljne misli 
uzeti su iz knjige Granice u vezi
(autori: dr. Henry Cloud i 
dr. John Townsend).
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spješno je prošao i Drugi međunarodni nogometni turnir koji se održao u
Maruševcu od 8. do 10. ožujka 2013. Petak je bio dan dolazaka nogometnih
ekipa i svih onih koji su bili željni nogometa pa su kao gosti došli na taj vikend

u Maruševec. Na bogoslužjima u petak i u subotu kroz duhovnu poruku sve prisutne
je vodio pastor Julian Kastrati iz Albanije. On je kroz biblijski događaj o Joni pokazao
kako Bog bira za svoj posao ljude koje mi možda nikada ne bismo za to odabrali i
kako strpljivo radi s njima da bi ih oblikovao na svoju sliku. Slično je i u nogometu,
gdje svakako u naše ekipe biramo samo najbolje i rijetko imamo strpljenja raditi s
onima kojima je upravo naše strpljenje najpotrebnije da bi se razvili u kvalitetne
nogometaše. Ova tema je vrlo aktualna za današnje vrijeme i mnogi su bili
oduševljeni porukom koju je pastor Kastrati prenio svima prisutnima. Osim
nadahnjujućih propovijedi, mjesna crkva u Maruševcu pripremila je bogat program
u koji su mnogi mladi bili uključeni.

Sam nogometni turnir počeo je u subotu navečer u 19 sati u obližnjoj dvorani u
Cestici. Nakon noći odmora, u nedjelju je turnir nastavljen u 9 sati i trajao je do 16
sati. Na samom otvorenju turnira imali smo čast pozdraviti načelnika za sport u
Cestici Ivana Dobrotića i Srećka Kuburića iz Jadranske unije konferencija, koji su se
prigodnim riječima obratili našemu skupu. 

Na ovogodišnjem turniru sudjelovalo je sve skupa deset nogometnih ekipa, i to iz
pet zemalja — Albanije, Hrvatske, Slovenije, Srbije i Velike Britanije. Tribine su bile
pune navijača i cijeli turnir je prošao u vrlo dobrom duhu.

Nakon žustre i uporne igre, prvo mjesto osvojila je ekipa H20, na drugom mjestu bili
su Newbold Boysi, a na trećem MNK Maruševec. Osim pehara za ova osvojena
mjesta, podijelili smo i posebna priznanja nekim timovima i pojedincima, pa je tako
Albanija dobila priznanje za Fair Play, Dejan Rajić za najboljeg igrača, Zoran Kortaj za
najboljeg golmana, a strijelcem turnira proglašen je Gregori Gerguri.

Tako je završio i ovaj uzbudljivi Drugi međunarodni nogometni turnir — Adriatic
Cup. Ako niste bili na prva dva turnira, a imate želju, pridružite nam se sljedeće
godine bilo kao igrači ili kao promatrači. Vjerujemo da nećete požaliti.

ADRIATIC
CUP

Međunarodni
nogometni

turnir

U
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Mark A. Finley

Promjena misli
saac Watts, autor 750 kršćanskih himni smatra se ocem engleskih duhovnih
pjesama. jednom prigodom u londonu je održan mimohod njemu u čast.
Na ulicama su bili građani koji su ga pozdravljali i divili mu se. Watts je bio

čovjek malenog rasta, ali velikog uma. tijekom mimohoda jedna je žena sa
zaprepaštenjem uzviknula: “što? vi ste Isaac Watts?” 

Istog trenutka Watts je ustao u kočiji i odgovorio: “Gospođo, kada bih mogao u
mašti dohvatiti polove i držati stvaranje u svojim rukama, još uvijek bi me
mjerili mojim umom jer je um mjerilo čovjeka.”

Bio je u pravu. Bit našeg postojanja leži duboko u našem umu. u ovoj ćemo
lekciji istražiti važnost promjene misli i kako se ta promjena odnosi prema
našem rastu u milosti i životu u potpunosti posvećenom Isusu.

Pročitajte i razmislite o tekstu u filipljanima 2,5 (ša). Koji nam savjet
apostol Pavao upućuje u vezi s promjenom misli? što Pavao misli kada
kaže: “jer ovo mišljenje treba da je u vama, kakvo je i u Kristu Isusu”?

što on podrazumijeva pod Kristovim “mišljenjem”?

Koje dvije kontrastne riječi upotrebljava Pavao u rimljanima 12,2 kako
bi opisao kako se naše misli oblikuju na jedan ili drugi način?

Svaki dan naše se misli preobražavaju ili u Kristovo obličje ili se prilagođavaju
svijetu. Pavao se koristi riječju metamorphe od koje potječe imenica
metamorfoza. Metamorfoza je potpuna preobrazba kao kad, primjerice,
gusjenica postane leptir. Isus Krist preko svoje Svete riječi želi promijeniti naš
tijek misli kako bi se obnovile i bavile nebeskim stvarnostima. 

Pročitajte sljedeće tekstove i otkrijte temeljna načela promijenjenih
misli: jakov 4,7.8; 2. Korinćanima 5,17; 10,4. Kako možemo surađivati sa
Svetim duhom i misliti o nebeskim stvarnostima? Kakva je naša uloga?

Kakvu ulogu ima Sveti duh?

Ključno načelo promjene misli jest da se sadržaj naših misli neće promijeniti bez
preobrazbe koju donosi Sveti duh. Bog neće promijeniti naše misli bez naše
suradnje. Isus kaže: “Bez mene ne možete ništa učiniti.” (Ivan 15,5) Pavao
dodaje: “Sve mogu u onome koji mi daje snagu.” (filipljanima 4,13) 
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Pročitajte posljednji dio retka u 
Izrekama 23,7 i posljednji dio 
Mateja 15,8. odakle dolaze zle misli i želje?

u Pismu “srce” često označava naše najdublje osjećaje, 
raspoloženje i misli. Svet duh želi nas promijeniti u dubini 
našeg bića. Njegov posao nije tako površan kao što je branje lišća 
s trulog stabla. on želi uspostaviti novi sustav korijenja u našim srcima 
kako bi plod duha prirodno rastao u našem životu.

Pročitajte 2. Korinćanima 3,18. Kako možemo najučinkovitije
surađivati s Bogom i dopustiti Svetome duhu da promijeni naše misli?

Zakon uma je takav da se postupno prilagođava onomu čime se bavi. što više
budemo punili svoj um nebeskim temama, to ćemo biti skloniji nebeskim
stvarima. što više budemo punili svoje misli zemaljskim temama, to ćemo više
biti skloni zemaljskim stvarima. razmišljajte nekoliko trenutaka o ovoj istini u
Kološanima 3,1-4. 

Pročitajte filipljanima 4,7. Koji nam savjet Sveti duh daje preko
apostola Pavla da bismo sačuvali svoje misli u
Isusu?

Baš kao što nas mreže na prozorima naših
domova štite od muha i komaraca, tako nas
Božja mreža iskrenosti, čistoće, plemenitosti,
ljupkosti i istine u filipljanima štiti od navale
zla.

Pročitajte ezekiel 11,19 i hebrejima
8,10. Koja nam obećanja o promjeni
života i misli daje Biblija?

ako pristanemo, naš će Gospodin
učiniti za nas ono što mi nikada
nećemo moći učiniti za
sebe. Kada pokorimo
svoje misli Njemu, on
će ih promijeniti.
Preko svojega
Svetoga duha, on će
urezati načela
svojeg Zakona u
naša srca i misli
tako duboko da će
naša najveća
želja biti ugoditi
Mu u svemu što
mislimo i činimo.
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